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Fora Pista
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Rendibilitats any 2024 per perfil de risc

3,2% 8,9% 14,3% 17,8% 14,0%2,3%

Menys comissions, més rendibilitat
Myandbank és un banc 100% digital, un nou canal comercial d’Andorra Banc Agricol Reig, SA. (Andbank). Andbank opera amb el Número de Registre Tributari (NRT) A700158F el núm. de Registre Societats Mercantils 5008. 
i el núm. de registre a l’Autoritat Financera Andorrana (AFA) EB 01/95. La rendibilitat de les carteres Debutants i Fora Pista correspon al període des del 15/04/2024 fins al 31/12/2024.
Els rendiments passats no constitueixen un indicador fidedigne de resultats futurs. La comissió de gestió del 0,30 % i de custòdia anual del 0,20n% es cobraran trimestralment. Per a més informació, contacta amb 
hola@myandbank.com o al 881 960.

https://myandbank.com/es/


3
Dijous, 16 de gener del 2025

La Comissió d’estudi del Consell 
General ha comptat aquesta tar-
da amb la compareixença expres-
sa del president del Col·legi Ofici-
al de Geòlegs, Valentí Turu, qui 
en una concisa, però acurada in-
tervenció, ha detallat quins són 
els riscos, així com l’evolució, 
que ha travessat el país en les dar-
reres dues dècades en termes de 
millores urbanístiques i l’efecte 
i impacte que aquest ha creat so-
bre el nostre medi natural. D’en-
tre el més significatiu de la seva 
explicació, sobresurt el reclam 
de crear i fomentar un institut 
públic que s’ocupi expressament 
de l’estudi del nostre entorn i que 
pugui així detectar amb antela-
ció l’aproximació de fenòmens 
importants i perillosos que tin-
guin una repercussió de risc per a 
les nostres infraestructures i, per 
consegüent, vides. 

Davant una pregunta proferi-
da pel conseller general de Con-
còrdia, Pol Bartolomé, sobre quin 
grau d’importància tindria actu-
alitzar el mapa de riscos geolò-
gics que data de l’any 2016, Turu 
ha concretat que si bé aquesta és 
una eina «prou important i de re-
ferència» per a tots els investiga-
dors del sòl, s’hauria d’elaborar 
una reflexió sobre quina ha estat 
la utilitat d’aquest instrument 
durant aquests últims anys. «Des 
del Col·legi de Geòlegs prenem 
molt en compte la informació 
d’aquest mapa; tanmateix, hau-

El president del Col·legi de Geòlegs assegura que preparar i formar a la població mitigarà els riscos
EL PERIÒDIC / P.M.

El president del Col·legi Oficial de Geògrafs d’Andorra, Valentí Turu, davant la Comissió d’estudi. 

PARIS MAMEGHANI
ANDORRA LA VELLA

Els geòlegs reclamen un institut 
exclusiu per a l’estudi del medi

PREVENCIÓ DE RISCOS NATURALS

Anàlisi del subsol i preservació ambiental
Tema del dia

Versant el tema del patrimoni 
geològic, el portaveu del col·legi 
ha destacat tres punts molt inte-
ressants: el primer, que s’ha de 
vetllar per la protecció i capacita-
ció de les persones recordant que 
el nucli urbà d’Andorra és el punt 
«més fràgil i susceptible per patir 
un moviment sísmic i que com 
més població siguem, major és 
el risc». El segon, que l’augment 
de la temperatura i la gota freda 
que afecta el Mediterrani pot re-
percutir al Principat en un ma-
jor risc d’allaus, però afirma que 
també hi ha la possibilitat de re-
viure una inundació, i el tercer, 
que el bon estat dels boscos aju-
da a mitigar futures catàstrofes. .

ríem de poder saber de forma 
més exacta quina és la magnitud 
d’aquests fenòmens de risc per 
estudiar amb seguretat el canvi 
climàtic», ha estipulat segur.

El moviment del sòl ha estat el 
tema central del discurs de l’ex-
pert, però també el de la preserva-
ció dels boscos, la conscienciació i 
preparació de la població davant 
el risc d’inundació i allaus i algu-
nes mesures a implementar al pa-
ís que podrien resultar interes-
sants per la seva prevalença. Un 
punt rellevant ha sigut el de la pet-
jada ecològica que està creant l’es-
calfament global fonent princi-
palment el Pol nord i derivant ai-
xí en un major risc de tempestes.

Valentí Turu

«La informació del mapa 
de riscos és rellevant, 
però s’hauria de revisar 
amb exactitud la força 
dels fenòmens captats»

PRESIDENT DEL COL·LEGI DE GEÒLEGS
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Com anunciava en el meu 
article anterior, malgrat 
ser un ciutadà de bona fe 
que es creu allò que els 
mandataris del país pro·
posen, i que, per tant, faig 
confiança al missatge de 
final d’any del nostre Cap 
en el sentit de promoure 
pel 2025 una reflexió col·
lectiva, de tota la població, 
de la que en derivi, afegei·
xo jo, l’empoderament re·
al del ciutadà, ens calia un 
«missatge concloent i es·

L’inici de les comparei·
xences de la Comissió 
d’Estudi per al Creixe·
ment Sostenible ha po·
sat en evidència la urgèn·
cia d’actuar en matèria 
de sostenibilitat sense 
caure en dilacions buro·
cràtiques. La proposta de 

El creixement sostenible, 
una excusa per la inacció

La finestra

Oberta

EDITORIAL

PERE

EL PERIÒDIC D’ANDORRA  no es fa responsable de 
l’opinió dels seus col·laboradors i tampoc s’identifica 
necessàriament amb els seus comentaris.

A efectes de publicitat contractada per persones 
pertanyents a  diferents sectors o branques 
professionals, aquest mitjà no es fa responsable del 
contingut de la publicitat en relació al disposat en  les 
normes estatutàries o deontològiques que regeixen 
la professió en concret, la qual qüestió únicament 
compet a la persona que contracta la publicitat.

crear un nou institut pú·
blic és un exemple de dis·
persió de recursos que 
no resol la crisi d’habi·
tatge, un dels problemes 
més greus que afronta 
Andorra. 
És prioritari destinar els 
recursos públics a solu·

cia social i responsabili·
tat ambiental. Multipli·
car estructures adminis·
tratives només allunya 
les solucions reals i per·
petua un sistema inefi·
cient que beneficia uns 
pocs en detriment de la 
majoria.

AUGÉ

bit de mercat immobilia·
ri s’agreuja cada cop més. 
Veiem aquests dies que un 
reconegut portal immo·
biliari situa el preu mitjà 
del lloguer a tot el país en 
2.832 euros amb un incre·
ment del 17% respecte al 
preu mitjà de fa tres me·
sos i el mateix passa amb 
el preu de compra. A esca·
la de disponibilitat, el por·
tal analitzat parla d’una 
minsa oferta de només 60 
pisos de lloguer disponi·
bles i això sí, 1.266 de com·
pra, però a un preu mitjà 
prohibitiu. Fa uns mesos 
la disponibilitat era ma·

perançador per a la ciuta·
dania» basat en un pla, el 
que conceptualment no·
meno un «Social Business 
Plan», que hauria de con·
sistir en el desenvolupa·
ment d’una estratègia en·
caminada a potenciar el 
progrés social i econòmic 
i posant·li xifres. Es tracta·
ria d’un pla elaborat entre 
«tots» i que anés més en·
llà d’una legislatura ·per·
què no un període rodó, 
però significatiu: 2025·
2050·, i descrivís amb tot 
detall, com i quan neces·
sitem que creixi la nostra 
economia i com ha d’afec·
tar el nostre poder adqui·
sitiu, com reforçarem i fi·
ançarem el coneixement, 
la formació, el progrés 
intel·lectual i social i qui·
na incidència tindrà en el 
nostre benestar i en el de 
les generacions futures, i 
finalment, com preserva·
rem els nostres valors cul·
turals, la nostra identitat 
i el nostre entorn natural, 
tot i el més que necessari 
creixement.

Comencem pel tema 
«habitatge». La veritat 
és que el tema no és bro·
ma i la situació en l’àm·

ri d’acció immediata, no 
com a excusa per ajornar 
decisions. 
Els recursos públics han 
de destinar·se a políti·
ques que responguin di·
rectament a les neces·
sitats de la ciutadania, 
amb criteris de justí·

Observatori 
de la Marca 
Andorra 
(XLIX): Social 
Business Plan 
2025-20250. 
El primer gran 
tema a tractar

cions concretes que ga·
ranteixin habitatges as·
sequibles i dignes, es·
pecialment per als més 
vulnerables, en lloc de 
perpetuar estructures 
administratives inefici·
ents. La sostenibilitat ha 
d’integrar·se com a crite·

Passa a la pàgina següent
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President: Enric Dolsa Font
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Ve de la pàgina anterior

jor, per tant, el problema 
creix i creix i sembla que 
no hi ha forma d’aturar·
lo. Bé, de fet, només és una 
dada i està mancada del 
rigor que aportaria un es·
tudi ben fet de la situació 
real del mercat immobi·
liari, però és indubtable 
que contribueix a gene·
rar alarma social. D’aquí 
la necessitat de disposar 
d’aquest estudi que inclo·
gui estadístiques tan im·
portants com la indicada.

Una altra dada impor·
tant i que he destacat ja 
abans en diversos mitjans 
de comunicació. Aquest 
és un exercici teòric, basat 
això sí en dades reals. Ima·
ginem una població an·
dorrana de 86.000 perso·
nes. Imaginem igualment 
que el 66% d’aquestes per·
sones viu de lloguer, és a 
dir, 56.200 persones apro·
ximadament. Arrodo·
nint, i a partir de la pobla·
ció corresponent a cada 
parròquia, tindríem que 
Canillo té 3.800 persones 
aproximadament que vi·
uen de lloguer, Encamp 
8.600, Ordino 3.600, La 
Massana 7.700, Andorra 
la Vella 16.000, Sant Julià 
de Lòria 6.500 i Escaldes·
Engordany 10.000. Imagi·
nem igualment que el rà·
tio d’ocupants per pis fos 

Es tractaria d’un pla elaborat 
entre «tots» i que anés més enllà 
d’una legislatura 

de 2,5 persones, la qual co·
sa significa que els pisos 
llogats en total ascendi·
rien a 22.480. Ara imagi·
nem·nos que entre 2021 
i 2024 s’han ocupat amb 
nous contractes un total 
de 1.000 pisos per any, 
és a dir uns 4.000 pisos, i 
que entre 2016 i 2020 se’n 
van llogar 2.000 més. Per 
tant,  si als 22.480 pisos 
llogats, li restem els més 
nous, 6.000 aproxima·
dament, ens trobem al·
menys amb 16.480 pisos 
amb contractes vençuts 
i que s’han anat prorro·
gant forçosament i que al 
2.027 els contractes esta·
ran vençuts si les pròrro·
gues també fineixen. Ai·
xò equival a una pobla·
ció potencial afectada de 
41.200 ciutadans. Si par·
tim de la base de què 6.480 
d’aquests pisos seran re·
negociats i renovats mer·
cès a la bona predisposi·
ció dels propietaris, ens 
situem en una necessitat 
real d’habitatges el 2027 
de 10.000 unitats, que sor·
tiran al mercat a preu ac·
tual i que no seran accessi·
bles per la major part de la 
nostra ciutadania, 25.000 
en concret.  Si ara projec·
tem per parròquies aques·
ta necessitat diríem que 
Canillo l’hi caldrà 676 ha·
bitatges lliures, Encamp 
1.531, Ordino 641, La Mas·

sana 1.370, Andorra la Ve·
lla 2.846, Sant Julià de Lò·
ria 1.156 i Escaldes·Engor·
dany 1.780.

Aquesta projecció es·
tà mancada de la preci·
sió desitjable i només es 
basa en dades molt apro·
ximades, però el més im·
portant és que és aquesta 
la dada que el nostre SBP 
ha de concretar, perquè 
només amb una dada ai·
xí, ben treballada, es pot 
després planificar l’es·
tratègia a continuar du·
rant els anys vinents. Pe·
rò atenció, que potser la 
situació no és tan greu! Si 
per exemple, Andorra la 
Vella, la capital, necessita·
rà 2.846 habitatges a dis·
posició, com s’ho faran 

portaria que restessin 
habitatges lliures al mer·
cat per a 25.000 nous re·
sidents, fet que resulta 
poc probable que s’ocu·
pin en els anys que venen, 
i més si es prenen algu·
nes mesures dissuasives, 
la qual cosa vol dir que, 
ni més ni menys, podria 
molt bé ser que el mercat 
posés a disposició molts 
d’aquests habitatges lliu·
res i que al haver·n’hi un 
excedent, molts dels ma·
teixos fossin ocupats a 
preus més raonables per 
alguns dels 25.000 ciuta·
dans afectats i, per tant, la 
necessitat no fos tan gran. 
Conclusió, si s’aplica una 
política raonablement li·
beralista i no intervenci·

rò si per sortir de pas l’any 
2027 i durant 3, 4 o 5 anys 
màxim, doncs no obli·
dem que Andorra enca·
ra estarà de moda i essent 
tremendament competi·
tiva i atractiva per la in·
versió exterior i els nous 
residents. Ara bé, avui, en 
2025, encara hi ha temps 
més que suficient per pla·
nificar una estratègia a 
més llarg termini que pre·
vegi un creixement soste·
nible del parc immobili·
ari de lloguer i sobretot, 
que sigui capaç de garan·
tir una correlació entre el 
preu que finalment asso·
leixi i el poder adquisitiu 
de la ciutadania.

El nostre particular SBP 
del Observatori Marca An·
dorra només ha fet que co·
mençar. Hi ha molt més 
a reflexionar, començant 
pel que entenem per So·
cietat Civil i qui la com·
pon,  ja que si l’hem d’im·
plicar de veritat, caldrà 
tenir·la clarament iden·
tificada.  En parlarem se·
gur i d’una multiplici·
tat de temes que afecten 
a aquesta projecció 2025·
2050 que és clau pel de·
senvolupament futur del 
nostre país i que ens han 
dit que anem a treballar 
entre tots aquest any. Veu·
rem si és veritat! Continu·
arà ....
Advocat i impulsor de la 
Marca Andorra

Comú i Govern per a re·
soldre aquest tema entre 
2025 i 2027? Són 213.450 
m² construïbles o cons·
truïts, a una mitjana de 
75 m² per habitatge. Que·
da clar que és absoluta·
ment inviable construir 
750.000 m² nous. Altra·
ment, hi ha una dada for·
ça significativa. El fet an·
teriorment descrit, com·

onista, que prioritzi la lli·
bertat de mercat, arriba·
rem a la conclusió que el 
2027 hi haurà un exce·
dent de pisos disponibles 
superior a la demanda 
dels nous residents i que 
aquesta entrada massiva 
d’habitatge al mercat pro·
vocarà una baixada ge·
neral dels preus dels llo·
guers. No per sempre, pe·
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El Govern ha acordat formalment 
proposar el nomenament de l’ex-
ministre de Finances, Eric Jover, 
com a nou president del consell 
d’administració de l’Autoritat Fi-
nancera Andorrana (AFA) en subs-
titució de Raül González, qui fins 
a la data havia ocupat el càrrec. El 
ministre portaveu, Guillem Ca-
sal, ha defensat la proposta de no-
menar Jover -que haurà de ser va-
lidada pel Consell General- per la 
seva vàlua tant «acadèmica» com 
«professional» i pel seu coneixe-
ment del sistema financer.

Cal recordar que Jover va dimi-

Casal assegura que es tracta d’un «dels millors perfils possibles i disponibles» que hi ha a hores d’ara

SFGA

Eric Jover en la seva etapa com a ministre portaveu. 

EL PERIÒDIC
ESCALDES-ENGORDANY

CONSELL DE MINISTRES

Govern s’escuda en la «vàlua acadèmica» 
per justificar el nomenament de Jover

ta, per la qual cosa s’espera gau-
dir de la mateixa «cortesia parla-
mentària» a l’hora de dur a ter-
me la votació. En aquest sentit, 
i lluny de posicionaments polí-
tics, ha assenyalat que Jover «és 
una persona que sempre ha bus-
cat consens i que ha tingut bones 
relacions amb totes les formaci-
ons polítiques».

A la vegada, ha titllat de «lloa-
ble» el fet de fer un pas al costat 
quan es va donar a conèixer la 
polèmica en la seva etapa com a 
ministre i ha assegurat que en el 
seu moment ja va fer front a tots 
els pagaments pendents, inclo-
sos els recàrrecs pertinents apli-
cats per Tributs. 

Jover té una dilatada experièn-
cia professional i política. És doc-
tor en Química Ambiental per la 
Universitat de Barcelona. Ha re-
alitzat tasques d’investigació en 
diferents centres universitaris i 
actualment estava treballant a 
l’empresa privada com a director 
estratègic en una empresa priva-
da del país. Anteriorment, havia 
ocupat la direcció de l’Agència de 
Qualitat de l’Ensenyament Supe-
rior d’Andorra i de la Fundació 
Privada de l’Observatori de la Sos-
tenibilitat d’Andorra. En l’àmbit 
polític, ha ocupat el càrrec de mi-
nistre al capdavant dels ministe-
ris d’Educació i Ensenyament Su-
perior, i de Finances. .

tir com a ministre de Finances i 
portaveu el gener del 2023 des-
prés de la polèmica sorgida al vol-
tant de l’expedient que el depar-
tament de Tributs va obrir a una 
de les empreses de la qual n’era 
titular. Tot i això, Casal ha mani-
festat que es tracta d’un «dels mi-
llors perfils possibles i disponi-
bles» que hi ha a hores d’ara per 
assumir la direcció de l’AFA i que 
no hi ha cap incompatibilitat per 
proposar el seu nomenament.

Casal també ha restat impor-
tància a la vinculació de Jover 
amb el partit majoritari de l’Exe-
cutiu recordant que l’anterior 
president va ser proposat en el 
seu dia pel Partit Socialdemòcra-
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Els diferents sindicats dels cos-
sos especials de l’administra-
ció han anat manifestant en els 
darrers dies la seva disconfor-
mitat amb les graelles salarials 
i han anunciat protestes. Qües-
tionat per aquest malestar en-
tre els treballadors públics, que 
han amenaçat fins i tot amb va-
gues, el ministre portaveu, Gui-
llem Casal, ha respost que l’Exe-
cutiu està treballant en propos-
tes i que, per tant, ni aquest ni 
els sindicats s’haurien de posar 
en «posicions maximalistes». En 
aquest sentit, ha remarcat que 

Segons Casal, és «una 
evidència» s’està 
treballant en la revisió

L’Executiu demana un «temps 
raonable» als sindicats per 
revisar les graelles salarials

EL PERIÒDIC
ESCALDES-ENGORDANY

EL PERIÒDIC
ESCALDES-ENGORDANY

El Govern ha reivindicat 
aquest dimecres la importàn-
cia de cloure amb èxit l’Acord 
d’associació amb la Unió Eu-
ropea per tal d’entrar a for-
mar part del mercat interior 
i que els nacionals andorrans 
estiguin exclosos de les mesu-
res fiscals que planteja Espa-
nya en matèria d’habitatge. 
Unes mesures que preveuen 
un impost del 100% a aquells 
habitatges que s’adquireixin 
per part de compradors que 
no siguin ciutadans ni resi-
dents de la UE. «Amb una si-
tuació d’Acord d’associació, 
aquesta mesura no s’aplica-
ria als nacionals andorrans, 
en tant que formarien part 
del mercat interior de la UE», 
ha manifestat el ministre por-
taveu, Guillem Casal. .

Casal defensa 
l’Acord com a 
protecció de les 
mesures fiscals 
espanyoles

EL PERIÒDIC

Casal ha reivindicat la feina que s’ha fet.

dicat de l’Ensenyament Públic 
(SEP) doni «un temps raonable» 
al Govern per poder «conclou-
re la feina» encomanada i poder 
posar sobre la taula una propos-
ta sobre la taula en aquest co-
mençament del 2025. .

en el cas concret del cos d’edu-
cació encara s’ha de fer una anà-
lisi «objectiva i independent» 
dels salaris per poder fer una 
proposta, per la qual cosa ha de-
manat «des d’una posició d’hu-
militat i respecte» que el Sin-

S’aprova la creació dels bàtxelors en història, 
economia i recursos humans
EL PERIÒDIC
ESCALDES - ENGORDANY

SFGA

El ministre Ladislau Baró.

El Govern ha aprovat aquest di-
mecres, a proposta del minis-
tre de Relacions Institucionals, 
Educació i Universitats, Ladis-
lau Baró, la creació dels bàtxe-
lors en història, economia i re-
cursos humans. Aquesta decisió 
defineix les característiques de 
cada titulació, que les universi-

sorament, recerca, divulgació 
o docència, especialment en els 
àmbits de la gestió cultural, la 
documentació històrica, la bibli-
oteconomia, l’arxivística, la con-
servació i difusió del patrimoni 
i l’edició. Pel que fa al bàtxelor 
en economia, els titulats podran 
treballar en consultoria, assesso-
rament econòmic, banca, asse-
gurances, finances, administra-
ció pública o emprenedoria. .

tats interessades hauran de de-
tallar en els seus plans d’estudis. 
Un cop elaborats, aquests plans 
seran validats per l’Executiu. La 
creació d’aquests títols respon a 
una sol·licitud de la Universitat 
Carlemany, que preveu incorpo-
rar-los a la seva oferta formativa 
en pròxims cursos acadèmics.

El bàtxelor en història perme-
trà als titulats treballar en tas-
ques tècniques, de gestió, asses-
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La Guàrdia Civil de Lleida va ai-
xecar acta per una infracció de 
contraban a un conductor fran-
cès a qui se li van intervenir 
1.274,80 litres d’alcohol de di-
ferents marques valorades en 
20.526 euros. Els fets van tenir 
lloc divendres passat entorn les 
22.00 hores quan els agents van 
procedir a identificar un camió 
amb matrícula francesa, proce-
dent del Principat, a un camí 

La Societat de drets d’autor i 
drets Veïns del Principat d’An-
dorra (Sdadv), ha fet saber avui 
que organitzarà i celebrarà 
aquest divendres a les 11.00 ho-
res la xerrada ‘Arts plàstiques i 
drets d’autor: Claus per a artis-
tes, programadors i agents cul-
turals’, una activitat que busca 
«fomentar el coneixement i la 
comprensió dels drets d’autor 
en el sector de les arts al Princi-
pat», tal com ha desprès l’asso-
ciació. És per això que l’Espai 
Caldes serà l’escenari on tin-

forestal situat a Civís.
Segons han informat des del 

cos, el conductor va negar por-
tar «algun tipus de mercade-
ria procedent d’Andorra», pe-
rò els agents, en tenir sospi-
tes, van sol·licitar al conductor 
l’obertura del vehicle. Va ser en 
aquest moment quan es va lo-
calitzar a l’interior del mateix 
«multitud de caixes amb begu-
des alcohòliques». .

drà lloc aquesta instructiva xer-
rada, la qual estarà conduïda per 
dos membres del consell d’admi-
nistració i un integrant de l’equip 
tècnic de l’Sdadv. Així, s’ha con-
cretat que hi prendran part el pre-
sident i representant del grup 
Produccions de Fonogrames, Llu-
ís Casahuga, el representant del 
grup Obres Plàstiques o Fotogrà-
fiques, Martín Blanco, i del depar-
tament Jurídic de l’entitat hi serà 
present Miguel Ángel Rodríguez. 
Convé recordar als ciutadans que 
hi vulguin assistir que cal fer una 
reserva prèvia trucant al telèfon 
890 897 o bé enviant un correu 
electrònic a espai.caldes@e-e.ad. .

Enxampat conduint un 
camió amb més de 1.200 
litres d’alcohol

L’Espai Caldes tractarà aquest 
divendres l’explotació i 
reproducció de les obres d’art

Els fets van tenir lloc 
divendres passat a un 
camí forestal de Civís

La xerrada donarà coneixements sobre com 
els artistes comparteixen els seus drets d’autor

EL PERIÒDIC
ESCALDES-ENGORDANY

EL PERIÒDIC
ESCALDES-ENGORDANY

Finalitza una nova etapa de la re-
modelació del Centre Cultural de 
Sant Julià de Lòria després de l’in-
cendi que va patir el passat no-
vembre del 2022. En aquest sen-
tit, les obres de la fase 2 ja estan en-
llestides, i de cara al pròxim 24 de 
gener, la infraestructura cultural 
«reobrirà parcialment».

Així ho ha fet saber avui el Co-
mú lauredià, destacant que la set-
mana vinent entraran en funcio-

L’indret cultural reactiva 
ja la biblioteca, el 
vestíbul i la cafeteria

Sant Julià de Lòria reobrirà parcialment 
el Centre Cultural el 24 de gener

REESTRENA LAUREDIANA

EL PERIÒDIC
ESCALDES - ENGORDANY

COMÚ DE SANT JULIÀ DE LÒRIA

Imatge del Centre Cultural de Sant Julià de Lòria el passat estiu. 

nament la biblioteca, el vestíbul 
i la cafeteria de la planta baixa, ai-
xí com els seminaris de la primera 
planta. Precisament, avui surt pu-
blicat al Butlletí Oficial del Princi-

pat d’Andorra (BOPA) la concessió 
de la gestió del bar del Centre Cul-
tural, que ha recaigut en el Bare 
Nostrum, el qual haurà de satisfer 
un cànon mensual de 837,04 eu-

ros. A més, s’ha especificat que el 
termini de la concessió és de cinc 
anys naturals, des del moment de 
la signatura del contracte i sent 
prorrogable per un únic període 
de dos anys.

Per aquesta reestrena parci-
al s’han organitzat diverses ac-
tivitats que s’allargaran durant 
el cap de setmana. De manera 
que el divendres la biblioteca 
comunal celebrarà el seu retorn 
al centre després d’estar ubica-
da al Museu Fàbrica Reig, amb 
una jornada de portes obertes i 
propostes per al públic familiar 
i adult tant divendres com dis-
sabte. De cara al diumenge, el 
vestíbul acollirà el tradicional 
ball de tarda organitzat per la 
Llar de Lòria. .

DETENCIONS PROPIETATS INTEL·LECTUALS

GUÀRDIA CIVIL DE LLEIDA

La Guàrdia Civil de Lleida revisant l’interior 
del camió. 
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«Arran de moltes queixes rebudes 
de petits empresaris, el grup par-
lamentari Andorra Endavant, li-
derat per la consellera general Ca-
rine Montaner, ha formulat una 
pregunta escrita al Govern per de-
manar explicacions amb relació 
a la Caixa Andorrana de la Segu-
retat Social (CASS) sobre el tema 
de la regularització de les quotes 
de cotització dels treballadors per 
compte propi». 

Així és com comença el comu-
nicat que ha llançat avui la for-
mació parlamentària d’AE per de-
manar explicacions a l’Executiu 
sobre la «intensificació» que ha re-
alitzat la CASS en termes de regu-
laritzacions de quotes «no actu-
alitzades, arribant alguns cops a 
exigir més de 8.000 euros», fan sa-
ber. Anant més enllà, la formació 

recalca que aquest reclam de les 
assignacions sovint deriva en san-
cions que suposen «una càrrega 
poc assumible per als petits em-
presaris», motiu pel qual remar-
quen que això ha generat «un ma-
lestar evident en el teixit empre-
sarial del país».  A petició del grup 
parlamentari, troben que la so-
lució a aquest conflicte seria que 
l’administració enviés, el desem-
bre de cada any, un correu electrò-
nic amb l’enllaç de la web per fer 
la demanda fraccionada del paga-
ment, d’un costat, i de l’altre «una 
circular per recordar la llei vigent 
i l’actualització que cal fer al ge-
ner de cada any». Sobre això, Mon-
taner i els seus consellers han for-
mulat a tràmit parlamentari una 
sèrie de preguntes com si la CASS 
«està implementant mecanismes 
proactius per ajustar automàtica-
ment les bases de cotització amb 
un encreuament de dades». .

Montaner exigeix 
una regularització 
“equitativa” per 
als autònoms
AE sol·licita «urgentment» deixar en pau als 
empresaris que no poden assumir certes sancions

RECLAM PEL TEIXIT EMPRESARIAL

EL PERIÒDIC
ESCALDES-ENGORDANY

CONCÒRDIA

Els consellers generals de Concòrdia abans d’una sessió de Consell General. 

CONSELL GENERAL

Carine Montaner, asseguda al costat del conseller Marcos Monteagudo, al parlament.

El grup parlamentari de Con-
còrdia ha presentat tres pre-
guntes urgents per a la sessió 
de control al Govern de demà 
dijous. Les qüestions, segons 
han informat, estan relacio-
nades amb la política migra-
tòria, el Pacte d’Estat de Sa-
lut i Protecció Civil. En aquest 
sentit, el seu president, Cer-
ni Escalé, demana pel model 
migratori que l’Executiu con-
templa pel país. Argumenta 
que l’acord d’Associació pre-
veu canvis importants en 
aquest àmbit, com és el fet 
que ja no es demanarà un re-
quisit d’inversió als residents 
passius o un dipòsit als tre-
balladors per compte propi. 
L’acord també preveu un aug-
ment anual del 7% en el nom-
bre de residents de països de 
la Unió Europea. «Concòrdia 
està preocupada per aquests 
passos en un moment en el 

El model migratori 
centrarà la intervenció 
de Concòrdia
El grup parlamentari 
també demana pel 
Pacte d’Estat de Salut i 
Protecció Civil

qual la població al país està crei-
xent anualment entre el 4% i el 
6%, i l’accés a l’habitatge és preca-
ri», han asserit. En l’àmbit sanita-
ri, la presidenta suplent del grup 
parlamentari, Núria Segués, vol 
conèixer els avenços que s’han fet 
en el si del Pacte nacional per a la 
qualitat, l’eficiència i la sosteni-
bilitat del sistema sanitari. Cal re-
cordar que Concòrdia va decidir 
no formar-ne part en el seu mo-
ment per no compartir la filosofia 
i la metodologia del procés, «però 
es tracta d’una matèria que preo-
cupa molt a la formació i per a la 
qual continua treballant, per tal 
que la legislació sanitària respon-
gui a les necessitats reals dels dife-
rents col·lectius». Finalment, des-
prés d’analitzar les respostes a les 
preguntes escrites relacionades 
amb les mesures de protecció en 
cas d’emergència extraordinària, 
i amb les darreres informacions 
de la roda de premsa del director 
del Departament de Protecció Ci-
vil i Gestió d’Emergències, la con-
sellera general Maria Àngels Ac-
hé vol saber els motius que estan 
retardant l’elaboració dels plans 
pendents de desplegar de la Llei, 
així com quines mesures preveu 
el Govern per garantir que s’apro-
vin dins els terminis establerts. .

EL PERIÒDIC
ESCALDES-ENGORDANY
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AQUEST ESPAI EL VEUS TU 
I LA TEVA COMPETÈNCIA

AVANÇA’T. ANUNCIA’T

https://www.calameo.com/accounts/7606511
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El Govern i l’INH han fet públic 
aquest dimecres un conveni sig-
nat entre les dues parts per a la 
gestió de l’edifici d’habitatges a 
preu assequible situat a l’avingu-
da Sant Joan de Caselles de Cani-
llo. Aquest edifici consta de cinc 
plantes amb 23 habitatges, dels 
quals 17 tenen una habitació i 
sis en tenen dues, amb preus que 

L’edifici que engloba 
dits habitatges consta 
de 23 immobles

Canillo fixa el preu dels habitatges 
assequibles entre els 309 i els 831 euros

VALOR DE MERCAT REGULAT

EL PERIÒDIC
ESCALDES-ENGORDANY

oscil·len entre els 309,81 euros 
fins als 831,48 euros.

Entrant al detall dels immo-
bles, els que tenen un preu més 

assequible disposen d’un dormi-
tori doble, cuina, sala d’estar, re-
bedor i un bany. D’aquesta ma-
nera, el preu mensual a pagar 

per part dels futurs inquilins as-
cendeix en funció dels equipa-
ments dels quals disposa cada 
pis. En el cas dels pisos més cars, 
es tracta d’habitatges amb dos 
dormitoris dobles, cuina, sala 
d’estar, bany i rebedor.

Al marge dels imports esmen-
tats, també es llogaran pisos a 
334, 338, 406, 493, 502 o 514 eu-
ros mensuals. De forma que se-
gons es desprèn de l’acord sig-
nat, aquest preu assequible ha 
estat calculat d’acord amb el de-
cret 454/2024, d’aprovació dels 
preus assequibles del parc pú-
blic d’habitatge, el qual fixa per 
a l’edifici un preu per metre qua-
drat de 7,8 euros. .

ARXIU ANA

L’edifici d’habitatges a preu assequible situat a l’avinguda Sant Joan de Caselles.

https://elperiodic.ad/business/
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Investigadors d’Andorra i Bar-
celona han aconseguit que des 
del passat divendres consti pu-
blicat en obert a l’àmbit científi-
co-acadèmic l’assemblatge com-
plet del genoma de la papallona 
‘coure violeta’ (Lycaena helle), 
una espècie amenaçada a nivell 
mundial i de la qual només es 
coneixen dues poblacions a la 
península Ibèrica, una d’elles al 
Principat. Es calcula que la po-
blació andorrana de L. helle és 
només d’un parell de desenes 
d’individus, i cal esmentar que 
la seqüència completa dels cro-
mosomes d’aquesta espècie es-
tà basada en un espècimen fe-
mella capturat al país per inves-
tigadors d’Andorra Recerca + 
Innovació (AR+I).

A part de la importància cien-
tífica, perquè la seqüenciació 

 AR+I

Només se’n coneixen 
dues poblacions a la 
península, una al país

AR+I participa en la publicació del 
genoma d’una papallona amenaçada

La sala B’ART de la Llacuna acollirà 
temporalment la Casa Pairal d’Andorra la Vella

MEDI AMBIENT

EL PERIÒDIC
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ha estat possible perquè el cata-
là és la llengua vehicular a totes 
les entitats que han participat 
en aquesta investigació.

El genoma de L. helle ha es-
tat seqüenciat en el marc de la 
iniciativa catalana per l’Earth 
Biogenome Project, la qual té 
com a objectiu produir un catà-
leg detallat del genoma d’espè-

cies eucariotes als Països Cata-
lans. I ha estat possible gràcies 
a la col·laboració com a part de 
la CBP (Catalan Biogenome Pro-
ject) on han treballat les entitats 
CRG (Centre de Regulació Genò-
mica), el CNAG (Centre Nacional 
d’Anàlisi Genòmica) i AR+I i amb 
el suport d’ERGA (European Re-
ference Genome Atlas). .

COMÚ D’ANDORRA LA VELLA

La Casa Pairal d’Andorra la Vella.

La Casa Pairal d’Andorra la Ve-
lla, situada al primer pis del bar 
de la plaça del Poble, es traslla-
da, a partir del dilluns vinent, a 
la sala B’ART del Centre Cultu-
ral la Llacuna per les obres de re-
modelació de les places del Po-
ble i Vinyes. Així ho han notifi-
cat aquest dimecres la cònsol 
menor, Olalla Losada, i la conse-

Losada i Nazzaro han explicat 
que l’espai B’ART obrirà de di-
lluns a divendres entre les 09.30 
i les 13.00 hores, i les 15.00 i les 
19.00 hores, i comptarà amb els 
materials perquè els usuaris pu-
guin dur a terme les activitats. 
A més, per dotar als usuaris de 
les cases pairals d’un espai on 
anar durant els caps de setma-
na, l’Enclau, situat al Prat Con-
dal de Santa Coloma, obrirà de 
les 11.30 a les 19.00 hores .

llera de Social, Joventut i Espai 
Ciutadà, Maria Nazzaro, als con-
sellers de la Gent Gran i als usua-
ris de l’espai.

En aquest sentit, han argu-
mentat que el trasllat es duu a 
terme amb la voluntat que la 
gent gran no es vegi afectada per 
les incidències que es puguin 
produir durant els treballs, així 
com per vetllar perquè gaudei-
xin d’un espai tranquil on poder 
realitzar tallers, activitats i jocs.

La papallona ‘coure violeta’ (Lycaena helle), una espècie amenaçada a nivell mundial.

PARRÒQUIES

del genoma d’una espècie ame-
naçada ajudarà la seva conser-
vació i a conèixer els seus meca-
nismes d’adaptació al canvi glo-
bal, també destaca que aquesta 
és la primera espècie seqüencia-
da de la qual es pot consultar el 
resum i la introducció en català. 
Aquesta fita lingüística, pionera 
en l’àmbit científico-acadèmic, 
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L’Agència per a la Qualitat del 
Sistema Universitari d’Andorra 
(AQUA) ha fet públic aquest di-
mecres un informe que subratlla 
la necessitat d’adequar els plan-
tejaments lingüístics en les titu-
lacions estatals de bàtxelor i màs-
ter amb l’objectiu de garantir 
així l’assoliment de la competèn-
cia transversal 1. Una competèn-
cia que, tal com s’indica en el ma-
teix estudi, «és clau perquè els es-
tudiants puguin comunicar-se 
eficaçment en diferents llengües 
i contextos, especialment en un 
món globalitzat».

En aquest sentit, l’informe, es-
tructurat així en quatre punts, 

L’agència demana una adequació dels continguts per garantir passar la competència transversal 1

L’AQUA recomana una millora en 
els programes lingüístics superiors

COMPROVACIONS DE QUALITAT

ARXIU ANA

Imatge de la façana de la Universitat d’Andorra situada a Sant Julià de Lòria.

EL PERIÒDIC
ESCALDES-ENGORDANY

inclou al final una sèrie de reco-
manacions per a la millora con-
tínua dels plantejaments lingü-
ístics. Entre elles, remarca la ne-
cessitat d’implementar almenys 
12 ECTS d’una llengua diferent 
de la vehicular, «sigui mitjançant 
unitats d’ensenyament o parts 
d’aquestes». Altrament, l’anàli-
si també recomana aplicar un ni-
vell d’accés mínim de B2 per a les 
llengües vehiculars i B1 per a les 
no vehiculars, amb la possibilitat 
d’elevar aquests nivells segons 
els requisits dels estudis.

En darrera instància, el do-
cument recomana «adaptar els 
plans d’estudis a les necessitats 
canviants del mercat laboral i la 
societat», amb l’objectiu de ga-
rantir que els graduats tinguin 

Universitas Europea IMF, la Uni-
versitat Carlemany i la UNIPRO 
Universitat Digital.

De totes elles, a la Universitat 
d’Andorra (UdA), el català és l’idi-
oma vehicular principal, però 
s’incorpora també l’anglès per 
garantir la competència trans-
versal 1 de la que parla el text. Ai-
xí, els estudiants ingressen amb 
un nivell mínim B1 d’anglès, 
que poden millorar al llarg de la 
titulació, i màsters com el ‘màs-
ter en dret’ o el ‘màster en analí-
tica de dades’, els quals perme-
ten redactar i defensar treballs 
finals tant en català com en an-
glès, mentre que el bàtxelor en 
administració d’empreses in-
clou seminaris i crèdits en an-
glès per assolir un nivell B2. .

LES DADES ACADÈMIQUES

12 ETCS

B2

Són el nombre de crèdits que 
l’AQUA trasllada que s’haurien 
d’instaurar per un idioma secundari.

És el nivell d’accés mínim que 
l’agència recomana pel que fa a les 
llengües vehiculars o primàries.

un alt nivell de competència lin-
güística en contextos internaci-
onals. Val a dir que el text també 
exposa els plantejaments lingü-
ístics dels plans d’estudis actu-
als de la Universitat d’Andorra, la 
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Al voltant de 600 alumnes d’An·
dorra de 4t d’ESO i altres de ni·
vells equivalents de l’Alt Piri·
neu i Aran estan convocats avui 
a participar en la novena edi·
ció del concurs literari What·
sApp Relats. Es tracta d’una ac·
tivitat cultural transfronterera 
que té com a objectiu incenti·
var la creació literària dels jo·
ves estudiants a través d’eines 
d’un ús tan habitual com són el 

El certamen té com a objectiu crear un escrit curt de màxim 100 paraules

Sis centres andorrans fan presència 
al concurs literari WhatsApp Relats

9A EDICIÓ

ARXIU ANA

Un instant de la passada edició del concurs literari WhatsApp Relats.

EL PERIÒDIC
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telèfon mòbil i l’App de missat·
geria instantània verda.

Cal recordar que el concurs 
és impulsat i organitzat per 
l’Associació Llibre del Pirineu, 
el Servei Educatiu de l’Alt Ur·
gell, el ministeri de Relacions 
Institucionals, Educació i Uni·
versitats del Govern, l’Ajunta·
ment de la Seu d’Urgell i també 
el Consell Comarcal de l’Alt Ur·
gell, comptant amb el suport 
de l’Institut per al Desenvolu·
pament i la Promoció de l’Alt 
Pirineu i Aran (IDAPA).

Enguany, han confirmat la se·
va participació 15 centres d’en·
senyament. De tots ells, vuit 
són de l’Alt Pirineu, un d’Aran 
i sis del Principat. Es tracta del 
Joan Brudieu, la Valira i La Sa·
lle de la Seu d’Urgell, l’Institut 
Escola d’Oliana, l’Hug Roger 
III de Sort, el Morelló d’Ester·
ri d’Àneu, l’escola la Vedruna 
de Puigcerdà, el Pere Borrell 
de Puigcerdà i l’Institut d’Aran 
de Vielha. Per part andorrana 
hi participaran centres de di·
versos sistemes educatius: les 
escoles andorranes de Segona 
Ensenyança de Santa Coloma, 
Encamp i Ordino; el Col·legi Es·
panyol María Moliner, el Col·
legi Mare Janer i l’Agora Andor·
ra International School.

De manera que a les 09.00 
hores, els professors coordina·
dors del concurs a cada centre 
han rebut un missatge de What·
sApp de l’organització amb el 
tema sobre el qual hauran d’es·
criure els alumnes. Aquests 
han disposat d’una hora com·
pleta per crear un relat d’un 
màxim de 100 paraules i des·
prés l’hauran d’enviar, també 
per WhatsApp, a un telèfon de 
l’organització. Un cop la coor·
dinació rebi tots els relats dels 
alumnes es codificaran i s’ano·
nimitzaran abans de transfe·
rir·los als jurats.

En darrer lloc, després de pas·
sar els successius filtres, se se·
leccionaran 10 escrits finalis·
tes, entre els quals se n’elegi·
ran tres com a premiats. Així, 
s’ha establert un primer premi 
consistent en una tauleta tàc·
til, un segon que serà un rellot·
ge intel·ligent i, com a tercer 
premi, una motxilla d’estudi·
ant. Val a dir que els altres set 
finalistes rebran cadascun un 
joc d’auriculars sense fils. .

Es premiarà a tres 
guanyadors amb 
una tauleta tàctil, un 
rellotge intel·ligent i 
una motxilla
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Magnifiques cases de pedra completa-
ment restaurades i rehabilitades a Tolo-
riu-Cerdanya
Conjunt de tres cases de pedra amb estil modern i 
amb un elegant jardí privat. Una d’aquestes cases 
és individual i les altres dues adossades.
Superfície (m2) 440 
Habitacions 9 
Banys 7
Preu: 950.000 €

Pis a Escaldes-Engordany
Pis de 52 m2 . Consta d’una cuina americana, sa-
ló-menjador, una habitació doble, un bany com-
plet amb banyera, d’una plaça d’aparcament i un 
traster.
Habitacions 1 
Banys 1
Preu: 200.000 €

Gestió de lloguers, compra i venda de finques
Administració de comunitats de propietaris

Consulti’ns sense cap compromís, 
també pot contactar-nos 

mitjançant la nostra pàgina web 
www.alpinaimmobiliaria.com

diversos

https://laportella.ad/
https://www.alpinaimmobiliaria.com/
https://instalfredandorra.com/
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https://www.instagram.com/elperiodic.ad/?hl=es
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Enviar cv a hola@becrestaurant.com

FEINA

https://www.becrestaurant.com/
https://www.instagram.com/serenity.relaxing/
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Després de dues jornades d’en-
trenaments, avui s’ha disputat 
el primer dels dos descensos pro-
gramats a la Copa d’Europa de 
Zauchensee (Àustria). Cande Mo-
reno ha estat 26a, dins de la zona 
de punts, i Jordina Caminal 37a.

Moreno sortia el dorsal 33 
i ha finalitzat amb un crono 
d’1’08.92, a 1.78 de la guanya-
dora, que ha estat l’austríaca 
Nadine Fest amb 1’07.14, i ha 
sumat cinc punts de Copa d’Eu-
ropa en la disciplina. Per la se-

La primera ha sumat cinc punts de Copa d’Europa, mentre que la segona no n’ha sumat cap
ORIGAMI / ÒSCAR RIUS

Cande Moreno a l’acte de presentació de la temporada.

EL PERIÒDIC
ESCALDES - ENGORDANY

El primer descens de Zauchensee 
clou amb Moreno 26a i Caminal 37a

CURS 2024/25 - ESQUÍ

Esports

rò a la segona no ha pogut arri-
bar a baix en trepitjar l’esquí i 
no poder entrar a temps a una 
de les portes. Finalment, la cursa 
ha estat per a l’australiana Phoe-
be Heaydon, seguida de les nord-
americanes Annika Hunt i Tian-
na Bruce. La pròxima cita per a 
Garcia serà novament a Pozza, 
amb dos Nacionals de gegant el 
dilluns i dimarts vinent. .

Pagès fa la seva millor cursa en la Copa del Món de Carezza

33 Lucas Pagès ha quedat en l’11è lloc 
de la primera cursa de la Copa del 
Món de Carezza (Itàlia), assolint així 
el millor resultat de la seva carrera en 
un torneig mundial. Amb un crono 
de 2’02.07, a +9.74 del guanyador, 
el francès Carly Petex (1’55.94), el 
tricolor ha fet la millor cursa on també 

ha sumat 24 punts WC, augmentant 
el total a 42. A més, ha estat quart 
en la categoria U21. Es troba en la 
16a posició de la Copa del Món de 
sprint, i en la 42a de la general total. 
El líder és el noruec Trym Nygaard 
Loeken, qui ha estat segon de la 
cursa, amb 280 punts.

Avui tindran una 
segona cursa de 
descens d’aquesta 
Copa d’Europa i demà 
un supergegant

va part, Caminal s’ha quedat 
fora de la zona de punts amb 
un temps d’1’09.37, a 2.23 de 
la guanyadora i a 0.16 de la 30a 
plaça.

Avui, segona cursa de des-
cens, i divendres un superge-
gant d’aquesta Copa d’Europa.

GARCIA, ‘OUT’ AL SEGON GEGANT DE POZ-

ZA DI FASSA / Clàudia Garcia no ha 
pogut finalitzar la segona màne-
ga del segon gegant NJR de Poz-
za di Fassa (Itàlia). La tricolor era 
la més ràpida a la primera mà-
nega amb un crono de 53.60, pe-
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La continuïtat de Ferran Costa 
a la banqueta de l’FC Andorra 
segueix penjant d’un fil, i en-
vers la seva possible destitució, 
el vestuari manté la confian-
ça en ell. Així ho ha assegurat 
aquest matí un dels noms pro-
pis del conjunt, Oier Olazábal, 
assenyalant que el tècnic de 
Castelldefels, juntament amb 
el seu staff, «està fent les coses 
molt bé».

A més, els jugadors entonen 
el mea culpa: «No estem rendint 
al nivell que s’espera, concedint 
coses que no s’han de concedir 
i sense ser resolutius a dalt». El 
porter ha assegurat que poden 
donar molt més, i ha resumit 
la primera volta de la 1a RFEF 
amb la falta de contundència a 
les dues àrees. «Ens hem de cen-

 @FCANDORRA

Els jugadors reconeixen 
estar rendint per sota 
de l’esperat

El vestidor manté la confiança en Ferran 
CURS 2024/25 - PRIMERA FEDERACIÓ

Ferran Costa durant un entrenament d’aquest gener.

POL FORCADA QUEVEDO
ESCALDES - ENGORDANY

trar sobretot a ser més forts de-
fensivament», ha dit, el princi-
pal punt pendent dels tricolor, i 
millorar l’apartat golejador per 
començar el segon tram de com-
petició «amb molta més gana».

Amb tot, el d’Irun ha recone-
gut entendre que el club els vul-
gui veure més a dalt a la taula 
i lluitant per la primera plaça, 
però «no estem del tot mala-
ment». Ara mateix, després de 
la patacada contra l’Arenteiro, 
són vuitens amb 28 punts, nou 
menys que el líder, la ‘Cultu’, i a 
dos de les places de play-off.

L’OCASIÓ PER A REFER-SE / La gran 
oportunitat dels pirenaics per a 
refer-se arriba aquest diumenge 
contra el Bilbao Athletic. L’esce-
nari serà l’Estadi Nacional, on 
no han vist la derrota en tota la 
primera volta i s’han convertit 
en els segons millors locals de 
la lliga. El filial basc arriba pe-
núltim i en mala dinàmica. Dels 
darrers 10 partits només n’ha 
vençut dos –un al camp del lí-
der–, n’ha empatat dos més i 
n’ha perdut sis. .

Fes-te amic d’Special 
Olympics Andorra
Uneix-te al nostre equip a través 
de www.specialolympicsandorra.ad 
i comença a gaudir de l’esport!

Fes-te amic d’Special 
Olympics Andorra
Uneix-te al nostre equip a través 
de www.specialolympicsandorra.ad 
i comença a gaudir de l’esport!

https://specialolympicsandorra.ad/ca/
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Sorpresa en el quadre femení de 
l’Open d’Austràlia. La tenista xi-
nesa resident a Andorra, Qinwen 
Zheng, ha quedat eliminada en 
la matinada d’aquest dimecres 
després de perdre un partit molt 
dur contra l’alemanya Laura Si-
egemund, actual número 19 del 
rànquing mundial, per 7-6 (7-3) 
i 6-3. La cinquena millor raque-
ta del món partia com una de 
les favorites a l’obtenció del pri-
mer Grand Slam de la tempora-
da. Tanmateix, no ha viscut les 
sensacions desitjades a pista, fet 
que l’ha perjudicat i l’ha fet er-
rar més del que desitjava.

El primer set ha estat bastant 
igualat fins al 4-4 on, després de 
desfer una pilota de trencament 
i jugar-li al rest, Siegemund ha 
acabat assolint el primer ‘bre-
ak’ del duel que l’ha situat amb 
un 5-4 favorable al marcador. 

El cap de setmana del 24 al 
26 d’aquest gener tindrà 
lloc la sisena Comapedro-
sa Andorra, prova de la Co-
pa del Món d’esquí de mun-
tanya que es convertirà en 
la primera que incorporarà 
la modalitat olímpica de re-
lleu mixt. Ara bé, el cap de 
setmana anterior, és a dir, 
aquest, la mateixa estació 
de Pal Arinsal serà escenari 
de la Copa d’Espanya de la 
modalitat, sent també pun-
tuable per a la Copa d’An-
dorra. En aquest sentit, si a 
la primera cita esmentada 

No obstant això, Zheng li ha re-
tornat la jugada amb un trenca-
ment de servei al 15-40. El ‘tie-
break’ no s’ha fet esperar i, tot 
i que la xinesa ha estat amb un 
2-3 a favor, la seva contrincant 
no ha donat treva, guanyat qua-
tre punts seguits per emportar-
se el primer joc. Durant la se-
gona mànega, tot ha anat molt 
més ràpid i a favor de Siege-
mund. Quan la resident ha vol-
gut reaccionar, ja era amb un 
4-1 avall. Els dos darrers punts 
assolits no han parat a la núme-
ro 19 del món, que ha acabat 
tancant el partit amb un 6-3.

Ara, Zheng viurà una peti-
ta baixada de posicions al ràn-
quing WTA, passant de ser la 5a 
a la 7a. Una situació que es pot 
agreujar si les tenistes que té per 
sota, com ara l’espanyola Paula 
Badosa, la russa Mirra Andreeva 
o la brasilera Beatriz Haddad-Ma-
ia, continuen guanyant rondes i 
sumant punts, informa l’ANA. .

La resident Zheng 
queda eliminada 
de l’Open 
d’Austràlia
Ha caigut contra l’alemanya Laura Siegemund, 
actual número 19 del rànquing mundial

TENNIS ESQUÍ DE MUNTANYA

AGÈNCIES
ESCALDES - ENGORDANY

La FAM convoca vuit 
esportistes per a la 
Copa d’Espanya
La cita, puntuable per a 
la Copa d’Andorra, serà 
aquest cap de setmana 
a Pal Arinsal

FAM

La convocatòria de la Federació Andorrana de Muntanyisme.

la participació tricolor serà de 
quatre esportistes –Oriol Olm, 
Lea Anción, Adrià Bartumeu i 
Marc Casanovas–, en aquest cas 
la xifra s’incrementa amb qua-
tre més per arribar als vuit.

Cal esmentar que l’esdeveni-
ment comptarà amb les matei-
xes dues disciplines que la Co-
pa del Món, el citat relleu, en 
aquest cas sense ser mix, i la In-
dividual. Segons ha fet saber la 
Federació Andorrana de Mun-
tanyisme (FAM), a la prova de 
relleus hi haurà tres parelles: 
Oriol Olm i Lea Anción, Max 
Palmitjavila i Miquel Naudi, i 
Marc Casanovas i Adrià Isal. A 
la Individual repetirà Casano-
vas, Palmitjavila, Naudi i Isal, 
i s’hi afegirà Adrià Bartumeu i 
el jove Joan Lluch, qui a mitjan 
desembre, sent U16, es va pro-
clamar campió en la seva cate-
goria i de la U18 de la primera 
Copa d’Espanya, a Espot. .

X (CGTN SPORTS SCENE)

Qinwen Zheng saludant a la seva rival Laura Siegemund en finalitzar el partit.

POL FORCADA QUEVEDO
ESCALDES - ENGORDANY
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el Periòdic News

Jordi Casadevall

“The report will be the 
basis for a possible 
proposal to change the 
Urban Planning Law”

PRESIDENT OF THE SUSTAINABLE 
GROWTH STUDY COMMISSION

@M4RV_D3SIGN

LAURA GÓMEZ RODRÍGUEZ
ANDORRA LA VELLA

INTERVIEW

This Wednesday, the work of the 
Sustainable Growth Study Com-
mission, chaired by Jordi Casa-
devall, officially begins with its 
first public appearance with the 
College of Geologists. This com-
mission, created with the unani-
mous support of the General Co-
uncil just before the Christmas 
holidays, was created with the 
aim of analyzing the dysfuncti-
ons and possible improvements 
in the country’s urban planning 
field. The final objective is to pre-
pare a detailed report before Ju-
ne 4th, which could serve as the 
basis for a possible modification 
of the General Law on Territori-
al Planning and Urban Planning.

—Do you remember what the 
composition of the Sustainable 
Growth Study Commission is and 
what criteria were followed for 
the selection of its members?
—We created the commission 
through a plenary session of 
the General Council, just befo-
re the Christmas holidays. We 
created it with the unanimous 
will of all parliamentarians to 
be able to create a working fra-

mework that was the most suita-
ble to be able to collect all the ele-
ments that allow us to reflect on 
dysfunctions and improvements 
that we could contribute to the 
Law itself. And then, in any case, 
if we are able to reach a consen-
sus, why not draw up a joint bill 
to modify the General Law on Ur-
ban Land Planning? But the ob-
jective of the commission is to 
make a report, not to modify the 
law. This would come, in any ca-
se, with a second stage.

—How is the commission coordi-
nated with the other institutions 
that have to do with the country?
—It is still just another legislative 
commission. We have the same 
powers, the same operation. Now 
what we are doing is drawing up 
an agreement with a whole seri-
es of speakers. We start this Wed-
nesday with the first appearan-
ce, which is at the College of Geo-
logists. It should not be about the 
order of appearances or whether 
one day two come, another day 
three come, depending on the 
importance they may have, but 
rather about the difficulty of ba-
lancing the agendas of both the 
members of the committee and 
the guests we invite. There will be 

resting for it to contemplate. As a 
fourth point, in parallel with the-
se three, we would like to identify 
whether it is pertinent to homo-
genize the nomenclature. Right 
now, you have seven POUPs and 
each POUP has used a slightly dif-
ferent nomenclature. In the end, 
a person, an owner or an archi-
tect who consults a POUP of a pa-
rish should be able to find a cohe-
rent and homogeneous way of in-
terpreting the information.

—What exactly does this mean to 
homogenize the nomenclature, 
taking into account that each pa-
rish has its own casuistry?
—Yes, there are some realities, 
but we think that there is a cer-

a break in February, because it is 
the period outside sessions. The 
idea is to be able to hold this we-
ek’s session, two more sessions, 
and we will resume at the begin-
ning of March because we have a 
deadline, a final date by which, at 
the latest, June 4th, we must de-
liver the report. From there, this 
report will be submitted to the 
plenary of the General Council, 
and each parliamentary group, 
separately or jointly, will have to 
decide whether to work on a pro-
posal for a bill of modification.

—What specific axes should this 
report have?
—We have not yet defined the 
structure, but I believe that we 
will finally resume a logical 
structure of antecedents, points, 
or inconsistencies and dysfunc-
tions that should be fixed. This 
could be a level. Then, we would 
probably need to specify mecha-
nisms or instruments that alre-
ady exist today but that may not 
be clear enough. We could also as-
sess innovations, things that the 
law does not currently contem-
plate and that it would be inte-

“We would be wrong 
if we thought that the 
commission would 
solve the underlying 
housing problems”
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tain path, perhaps not towards 
total homogenization, but to-
wards a convergence of certain 
elements. For example, the keys 
to classifying land based on its si-
tuation, building capacity or ur-
ban use. In a way, we could mo-
ve towards a certain unification. 
In the end, this does not raise a 
question of substance, but only 
a question of form.

—How can you guarantee this 
sustainable growth?
—I think that each parliamen-
tary group has some ideas in 
mind about what we have tried 
to do and, in any case, we will 
be able to talk about it once the 
study committee has finished. 
The idea is to ask each interlocu-
tor, each speaker, some more or 
less similar questions to obtain 
relevant information about this 
sustainability criterion.

—How will the appearance work?
—The guest will have a period of 
time in which they will be able 
to express themselves freely. 
Then there will be a part dedi-
cated to questions directly rela-
ted to what interests us, especia-
lly about this sustainability cri-
terion.

—How can citizens actively parti-
cipate in this whole process?
—No procedure has been set up 
for Andorran citizens to parti-
cipate in the study commissi-

—How is it guaranteed that the fi-
nal report has this cross-cutting na-
ture if we are talking about homo-
genizing a nomenclature for the 
seven parishes and taking into ac-
count that we have seven different 
load studies?
—The work of a national load ca-
pacity study that integrates the 
seven existing studies is essenti-
al. Although the seven parishes 
may have certain differences, the-
se will not be so great as to prevent 
an analysis at the national level. 
The law no longer makes differen-
ces by parish, but is presented in 
a homogeneous way, ensuring a 
unified vision.

—Could your tasks include policies 
or suggestions to protect access to 
housing for vulnerable groups?
—The local authorities already ha-
ve instruments to carry out poli-
cies on access to housing, such 
as subsidies or tax reductions. 
This is not an issue that is direct-
ly related to this commission. The 
key factors, such as the construc-
tion price or the cost of a square 
meter of land, are broader issu-
es that go beyond our competen-
ces. However, the report could in-
clude some elements such as di-
recting the land transfer towards 
housing and public protection, 
an aspect already provided for in 
the current law, but which has 
not yet been fully implemented. 
However, this is not the main ob-
jective of the commission. .

@M4RV_D3SIGN

finally the report will be the ele-
ment that must include the ma-
ximum transparency.

—How will it be guaranteed that 
it is sustainable?
—There are proposals on the ta-
ble, such as that of La Massana, 
which has implemented quotas 
to regulate growth. It is a brave 
model that allows us to discuss 
whether it sufficiently guaran-
tees sustainability. ACODA (As-
sociation of Civil Engineers of 
Andorra) has also expressed in-
terest in this idea, based on the 
Swiss model, which is relevant 
in many aspects. In addition, 
it is important that the Gover-
nment complies with the pre-
paration of a national load ca-
pacity report, as it committed 
itself to. This report will provi-
de essential elements to address 
sustainability from a cross-cut-
ting perspective.

on, due to the complexity of the 
matter. Afterwards, when we 
have closed the study commit-
tee, we will consider other opti-
ons. It is such a complex matter 
and with so many elements that 
we did not consider it appropri-
ate to open this procedure initi-
ally. However, subsequently, at 
least from our perspective – and 
here I am speaking as a member 
of Concòrdia, not as president of 
the committee – we could consi-
der opening a question-and-ans-
wer session.

—How will transparency be gua-
ranteed in decision-making and 
in the final report that you must 
present?
—There is an initial exercise in 
transparency in public appea-
rances, which is important, sin-
ce not many committees have 
made public appearances. All 
meetings will have an act, and 

https://www.immo-laportella.com/
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Transports
ANDBUS (803 789)

Les guàrdies començaran a les 9.30h del matí del dia assenyalat i acabaran a les 9.30h del matí següent. 
Poden variar, cal confirmar-les al telèfon: 829 914

ALSINA GRAELLS (827 397)
Andorra-Barcelona: 6 / 6.45 / 10.30 / 15 / 17 / 19.15
Barcelona-Andorra: 6.15 / 6.30 / 7.30 / 10.30 / 13 / 15 / 17 
/ 19
Andorra-Lleida: 8.15 / 16.15 
Lleida-Andorra: 9.30 diumenge / 11.30 de dilluns a di-
vendres / 16 de dilluns a diumenge

CAMINO BUS LAZARA (865 500)
Andorra-Galicia-Portugal: dc / dj / dg: 15.30
Portugal-Galicia-Andorra: dm / dj / dv: 15.30

HISPANO IGUALADINA (902 447 726)
Andorra-Reus: 17.00. Servei diari
Reus-Andorra: 7.40. Servei diari

HISPANO ANDORRANA (807 000)
Escaldes-La Seu: de 8 a 21. Cada hora
La Seu-Escaldes: de 7 a 20. Cada hora
Dg: Escaldes-Engordany-La Seu d’Urgell: 8.15 / 10.30 
/ 13 / 17 / 19.15
La Seu d’Urgell-Escaldes-Engordany: 7.45 / 9.10 / 12 / 16 / 
18.30
Estació d’autocars-l’Ospitalet: 5.45 / 17 
L’Ospitalet-Estació d’autocars: 7.35 / 19.45
Estació d’autocars-Costa Daurada: 8.00
Costa Daurada-Estació d’autocars: 17.30 (dl a dv)

MONTMANTELL (807 444)
Andorra-Lleida: 6 / 8 / 11.30 / 15.30 / 18
Lleida-Andorra: 10.15 / 14 / 16 / 20 i 22
DIRECT BUS-NADAL JULIÀ (805 151)
Andorra-Barcelona aeroport:  6.15 / 8.15 /
11.15 / 13.15 / 15.15 / 18.15 / 20.15 /22.15
Barcelona aeroport (Terminal 1 planta 0)-Andorra: 7.30 
/11.00 / 13.00 / 15.00 / 17.30 / 20.00 /  23.00
Barcelona aeroport (Terminal 2 Mural Miró)-Andorra: 
7.45 / 11.15 / 13.15 / 15.15 / 17.45 / 20.15 / 23.15
Barcelona Sants (estació de ferrocarril)-Andorra: 
6.15 / 8.15  / 11.45 / 13.45 / 15.45 / 18.15 / 20.45 / 23.45

SOLDEVILA  (Amb reserva prèvia 828 117)
Andorra - Lleida: 8.00 / 15.45 Lleida - Andorra: 12.00 / 
20.15

TAXIS
ATA 863 000 / 861 005
MÉS TAXI 828 000 / 862 488
TAXI EXPRES 812 345

04:00 h 07:00 h 07:15 h 07:30 h
06:00 h 09:00 h 09:15 h 09:30 h
08:00 h 11:00 h 11:15 h 11:30 h
10: 00 h 13:00 h 13:15 h 13:30 h
12: 00 h 15:00 h 15:15 h 15:30 h
14: 00 h 17:00 h 17:15 h 17:30 h
16: 00 h 19:00 h 19:15 h 19:30 h
18: 00 h 21:00 h 21:15 h 21:30 h

08:45 h 09:00 h 09:15 h 12:00 h
10:45 h 11:00 h 11:15 h 14:00 h
12:45h 13:00 h 13:15 h 16:00 h
14:45h 15:00 h 15:15 h 18:00 h
16:45 h 17:00 h 17:15 h 20:00 h
18:45 h 19:00 h 19:15 h 22:00 h
20:45 h 21:00 h 21:15 h 00:00 h
22:45 h 23:00 h 23:15 h 02:00 h

05:00 h 05:45 h 08:30 h 08:45 h
10:00 h 10:45 h 13:30 h 13:45 h
15:00 h 15:45 h 18:30 h 18:45 h

11:00 h 11:30 h 14:25 h 15:00 h
15:00 h 15:30 h 18:25 h 19:00 h
20:00h 20:30 h 23:25 h 00:00 h

ANDORRA BARCELONA BARCELONA BARCELONA
   Estació Av. Diagonal Aeroport T2 Aeroport T1

BARCELONA BARCELONA BARCELONA ANDORRA
 Aeroport T1  Aeroport T2 Av. Diagonal    Estació

ANDORRA PAS DE LA CASA TOULOUSE TOULOUSE
   Estació Bus Stop Aeroport Estació

 TOULOUSE TOULOUSE PAS DE LA CASA ANDORRA
 Estació  Aeroport      Bus Stop   Estació

06:15 h 08:45 h
08:15 h 10:45 h.
10:00 h 12:30 h
12:15 h 14:45 h.
14:00 h 16:30 h
16:15 h 18:45 h.

09:45 h 12:00 h
11:45 h 14:00 h.
13:45 h 16:00 h
15:45 h 18:00 h.
17:45 h 20:00 h
19:45 h 22:00 h.

ANDORRA   LLEIDA
   Estació   Estació AVE

LLEIDA   ANDORRA
Estació AVE        Estació

SUDOKU  

D
IF

ÍC
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N
O

R
M

A
L

FÀ
C

IL
Solucions:

Fàcil:

Normal:

Difícil:

Farmàcies de guàrdia

Dijous 16 
F. Pallarès 

Av. Príncep Benlloch 8 
Andorra la Vella

Tel. 820224

Divendres 17 
F. Artemisa 

Baixada del Molí 19 
Andorra la Vella

Tel. 869986

Dissabte 18 
F. Pasteur 

Av. Meritxell 84 
Andorra la Vella

Tel. 800970

Diumenge 19 
F. El Consell 

C/ Prat de la Creu 87 
Andorra la Vella

Tel. 819219

PROGRAMACIÓ TVPROGRAMACIÓ TVPROGRAMACIÓ TV

07:00
Club Piolet

08:00
Avui serà un bon dia, amb Gabriel Fer-
nàndez

12:00
Mou-te

12:20
InfoNeu

13:40
Horitzons

13:45
Informatiu migdia

14:15
Consell General: Com es fan les lleis?

14:30
La Clau, amb David Domingo

15:00
La Companyia, amb Xavier Albert

16:00
Sessió de Consell General

19:00
Mou-te

19:20
El Trànsit

19:55
El cafè de l’Avui serà un bon dia, amb 
Gabriel Fernàndez

20:40
Horitzons

20:45
Informatiu vespre

21:15
Memòria d’un país, amb Josep Puig-
bó: Simó Duró

22:05
La Clau, amb David Domingo

22:35
Sessió de Consell General

01:00
Àrea Andorra Difusió

InfoNeu12.20

https://andbus.net/
https://www.alsa.es/
http://autocareslazara.com/
https://www.andorradirectbus.es/es/?gad_source=1&gclid=CjwKCAiAloavBhBOEiwAbtAJO8LJtemMsdbIRFqkT_H8jxlztBJ0wqFVQyMJnhTcIP-1kmtCDAFHYBoCJOsQAvD_BwE
https://specialolympicsandorra.ad/ca/
https://gos-sos.org/


AMAZON

«Em vaig inspirar 
en un cas de frau de 
propietat sobre el 
qual vaig llegir en un 
diari de Londres»

Louise Candlish

VALORACIÓ

RESUM

La Fiona s’acaba de separar 
i intenta reprendre la vida 
amb les custòdies setmanals 
dels seus fills i fent-se càrrec 
l’enorme casa que compartia 
amb el seu home. Un dia, 
apareix a la porta un camió de 
mudances amb una parella 
que diu que ve a viure a casa 
seva perquè l’ha comprada. 
Però ella no l’ha venut a ningú, 
i quan va al seu exmarit a la 
recerca de respostes, resulta 
que ha desaparegut. Què està 
passant? 

TÍTOL

AUTOR

PÀGINES

EDITORIAL

ANY

GÈNERE

Casa nostra

Louise Candlish

Planeta

2020

Novel·la negra

576

Trama i argument

Personatges

Narrativa i estil d’escritura

Riquesa del llenguatge

Ambientació

Valoració personal

La Prestatgeria Dijous, 16 de gener del 202530

POL

FORCADA QUEVEDO

https://pompesfunebresdelesvalls.com/
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